



Join online here: <https://zoom.us/j/95975092781>

The European Commission is developing a new regulation that intends to curb deforestation and forest degradation caused by EU consumption and the production of certain commodities and products, including timber. The initiative aims to use EU market leverage to encourage countries to avoid deforestation and forest degradation and increase EU demand for - and trade in - legal and 'deforestation-free' commodities and products.

While it is still unclear how the new regulation will interact with existing instruments such as FLEGT (Forest Law Enforcement, Governance and Trade regulation) and its Voluntary Partnership Agreements (VPAs), and what type of 'supply-side' accompanying measures are foreseen, it is important for all stakeholders, particularly those living in tropical forested countries, to examine the potential impacts of these developments and engage with the EU so that their voices can be heard.

The briefing session will include a presentation of a paper commissioned by Fern on "*FLEGT VPAs 2.0: Options for strengthening the relevance, sustainability, and impact of FLEGT and its Voluntary Partnership Agreements*", which gathers the views and perspectives from timber-producing countries on the current and future relevance of the EU's illegal logging policies in protecting tropical forests and forest communities, and collates several proposals, and principles, for reform.

Ministers and other stakeholders from Central Africa and beyond will be invited to share views and insights on potential innovations to the VPA model, and its integration into and contribution towards global action against deforestation.

Programme

- Welcome and introduction – Dr Christian Rück, Facilitator, Congo Basin Forest Partnership
- Presentation of discussion paper on FLEGT VPAs 2.0 – Stéphanie Canbatous, Independent Consultant and Marie-Ange Kalenga, Policy Advisor, Fern
- Questions & Answers
- Contributions from COMIFAC Ministers
- Contributions from civil society actors from Central and West Africa

This event is organised by Fern in collaboration with Central African Forests Commission (COMIFAC) and the Congo Basin Forest Partnership (CBFP).



The poster features a background image of a person standing in a field of tall grasses, with a dense forest in the background. The text is overlaid on the image in various colors and fonts.

COP26 - événement parallèle

**VERS UN NOUVEAU CADRE
MONDIAL DE LUTTE CONTRE
LA DÉFORESTATION**

Quel avenir pour le FLEGT et ses APV ?

10.11.2021
14:45 – 15:45 (UTC)
/ 15:45 – 16:45 (CET)

Lieu
Pavillon COMIFAC Hall 4, et en ligne

Photo : Dilliver Gerard/CIFOR, Flickr/cc

Lien pour participer en ligne : <https://zoom.us/j/95975092781>

La Commission européenne élabore actuellement un nouveau règlement visant à enrayer la déforestation et la dégradation des forêts provoquées par la consommation et la production par l'UE de certaines matières premières et produits, dont le bois. L'initiative vise à utiliser l'effet de levier du marché de l'UE pour encourager les pays à éviter la déforestation et la dégradation des forêts et à accroître la demande et le commerce de matières premières et de produits légaux et "sans déforestation" dans l'UE.

Bien qu'il ne soit pas encore établi de quelle manière le nouveau règlement interagira avec les instruments existants tels que le FLEGT (Règlement sur l'application des réglementations forestières, la gouvernance et les échanges commerciaux) et les Accords de partenariat volontaire (APV), et quels types de mesures d'accompagnement "du côté de l'offre" sont prévues, il est important pour toutes les parties prenantes, en particulier celles vivant dans les pays forestiers tropicaux, d'examiner les impacts potentiels de ces développements et d'engager un dialogue avec l'UE afin que leurs voix puissent être entendues.

La séance d'information proposée inclura la présentation d'une note de réflexion commandée par Fern sur "*Les APV FLEGT 2.0 : Options pour renforcer la pertinence, la durabilité et l'impact du FLEGT et de ses Accords de partenariat volontaire*". Cette note rassemble les points de vue et les perspectives des pays producteurs de bois sur la pertinence actuelle et future des politiques de l'UE en matière d'exploitation illégale des forêts dans la protection des forêts tropicales et des communautés forestières et formule plusieurs propositions et orientations en matière de réformes.

Les ministres et autres parties prenantes d'Afrique centrale et d'ailleurs seront invités à partager leurs points de vue et réflexions sur les innovations potentielles du modèle APV ainsi que sur son intégration et sa contribution à l'action mondiale contre la déforestation.

Programme

- Mots de bienvenue et introduction - Dr Christian Rück, Facilitateur, Partenariat des Forêts du Bassin du Congo
- Présentation du document de réflexion sur les APV FLEGT 2.0 - Stéphanie Canbatous, Consultante indépendante et Marie-Ange Kalenga, Conseillère en politiques forestières, Fern
- Questions et réponses
- Contributions des Ministres de la COMIFAC
- Contributions des acteurs de la société civile d'Afrique centrale et de l'Ouest

Cet événement est organisé par Fern en collaboration avec la Commission des forêts d'Afrique centrale (COMIFAC) et le Partenariat pour les forêts du bassin du Congo (PFBC).



Rue d'Edimbourg, 26, 1050 Bruxelles, Belgium

Tel: +32 2 894 4690

Website: www.fern.org

Twitter: [@Fern_NGO](https://twitter.com/Fern_NGO)

<https://www.fern.org/sign-up-to-our-newsletters/>